

CURRICULUM VITAE:

Chernolutskaia Elena

Academic Degrees

University degree (History): in Far Eastern State University (Vladivostok), 1977

Candidate of Historical Sciences: in Institute of History, Archaeology and Ethnography of the Peoples of the Far East FEB RAS (Vladivostok), 1989

Doctor of Historical Sciences: in Institute of History, Archaeology and Ethnography of the Peoples of the Far East FEB RAN (Vladivostok), 2012

Academic Appointments

Junior researcher, IHAЕ FEB RAS, 1988–1990

Research fellow, IHAЕ FEB RAS, 1990–1996

Senior researcher, IHAЕ FEB RAS, 1996–2013

Leading researcher, IHAЕ FEB RAS, 2013 – present

Grants, Awards, Visiting Appointments

Grants of the Russian Humanitarian Science Foundation, 1999 – 2001, 2014.

Grants of the Presidium of the FEB RAS, 2004, 2009–2011, 2013,

Grant of the RHSF – PFEB RAS, 2006–2008.

Prize named after Academician A.I. Krushanov, 2016

Visiting scholar in Center for Northeast Asian Studies, Tohoku University, Sendai, Japan, 2014

Professional Service

Academic Journals: *Russia and the Pacific*, Member of the Editorial Board, 2015 – present

Academic Publishers

a) Executive Editor

1. In the mirror of Perestroika: towards understanding the Russian transformation. Vladivostok, 2015. 276 p. (ed. together with A. S. Vashchuk)

В зеркале Перестройки: к осмыслению российской трансформации: сб. науч. статей. Владивосток: ИИАЭ ДВО РАН, 2015. 276 с. (отв. редактор совместно с А.С. Вашук)

2. Soviet Far East during the Stalin and post-Stalin era. Vladivostok, 2014. 334 p. Советский Дальний Восток в сталинскую и постсталинскую эпохи: сб. науч. тр. Владивосток, 2014. 334 с.

3. Russian compatriots in the Asia-Pacific region. Prospects for cooperation. Vladivostok, 2003. 344 p. (ed. together with G.Kanevskaya).

Российские соотечественники в Азиатско-Тихоокеанском регионе. Перспективы сотрудничества: материалы третьей междунар. науч.-практ. конф. Владивосток, 2003. 344 с. (отв. редактор совместно с Г.И. Каневской).

4. Cooperation at the turn of the centuries. Vladivostok, 2001. 190 p. (ed. together with G.Kanevskaya and G.Shlapunov)

Сотрудничество на рубеже веков: материалы второй межд. науч.-практ. конф. Владивосток, 2001. 190 с. (отв. редактор совместно с Г.И. Каневской и Г.С. Шлапуновым)

5. Adaptation of ethnic migrants in Primorye in the XX century. Vladivostok, 2000. 206 p. (ed. together with A. Vashchuk)

Адаптация этнических мигрантов в Приморье в XX в.: сб. науч. статей. Владивосток, 2000. 206 с. (отв. редактор совместно с А.С. Вашук)

6. The issues of socio-demographic history of the Far East in the XX century. Vladivostok, 1999. 207 p.

Вопросы социально-демографической истории Дальнего Востока в XX веке: сб. науч. статей. Владивосток, 1999. 207 с.

7. The Russians in the Asia-Pacific region. Cooperation at the turn of the centuries. Vol. 1. Vladivostok, 1999. 156 p. (ed. together with G.Shlapunov)

Россияне в Азиатско-Тихоокеанском регионе. Сотрудничество на рубеже веков: материалы первой междунар. науч.-практ. конф. Кн. 1. Владивосток, 1999. 156 с. (отв. редактор совместно с Г.С. Шлапуновым)

8. The Russians in the Asia-Pacific region. Cooperation at the turn of the centuries. Vol. 2. Vladivostok, 1999. 427 p. (ed. together with G.Kanevskaya).

Россияне в Азиатско-Тихоокеанском регионе. Сотрудничество на рубеже веков: материалы первой междунар. науч.-практ. конф. Кн. 2. Владивосток, 1999. 427 с. (отв. редактор совместно с Г.И. Каневской)

b) Member of the Editorial Board

1. Society and power in The Russian Far East in 1960-1991 (History of the Russian Far East. Vol.3. В. 5). Vladivostok, 2016. 939 p.

Общество и власть на Российском Дальнем Востоке в 1960–1991 гг. (История Дальнего Востока России. Т.3. Кн. 5). Владивосток, 2016. 939 с.

2. Historical problems of social and political security of the Russian Far East (the second half of the XX – beginning of XXI century). Vol. 1. The Far Eastern policy: the strategy of socio-political security and mechanisms of realization. Vladivostok, 2014. 939 p.

Исторические проблемы социально-политической безопасности российского Дальнего Востока (вторая половина XX – начало XXI в.). Кн.1. Дальневосточная политика: стратегии социально-политической безопасности и механизмы реализации. Владивосток, 2014. 939 с.

3. Historical problems of social and political security of the Russian Far East (the second half of the XX – beginning of XXI century). Vol. 2. Migration challenges and strategy to ensure social and political security in the Far Eastern territories. Vladivostok, 2014. 224 p.

Исторические проблемы социально-политической безопасности российского Дальнего Востока (вторая половина XX – начало XXI в.). Кн.2. Миграционные вызовы и стратегия обеспечения социально-политической безопасности дальневосточных территорий. Владивосток, 2014. 224 с.

4. The world after the war: the Far Eastern society in 1945–1950s (History of the Russian Far East. Vol.3. B. 4.). Vladivostok, 2009. 295 p.

Мир после войны: дальневосточное общество в 1945–1950-е гг. (История Дальнего Востока России. Т.3. Кн. 4.). Владивосток, 2009. 295 с.

6. Vashchuk A., Chernolutska E., Koroleva V., Dudchenko G., Gerasimova L. Ethnic-migration processes in Primorye in the XX century. Vladivostok, 2002. 226 p.

Ващук А.С., Чернолуцкая Е.Н., Королева В.А., Дудченко Г.Б., Герасимова Л.А. Этномиграционные процессы в Приморье в XX веке. Владивосток, 2002. 226 с.

Selected Publications:

I. Monographs

1. Society and power in The Russian Far East in 1960-1991 (History of the Russian Far East. Vol.3. B. 5). Vladivostok, 2016. 939 p. (co-authored)

Общество и власть на Российском Дальнем Востоке в 1960–1991 гг. (История Дальнего Востока России. Т.3.кн. 5). Владивосток, 2016. 939 с. (соавтор)

2. Historical problems of social and political security of the Russian Far East (the second half of the XX – beginning of XXI century). Vol. 2. Migration challenges and strategy to ensure social and political security in the Far Eastern territories. Vladivostok, 2014. 224 p. (соавтор)

Исторические проблемы социально-политической безопасности российского Дальнего Востока (вторая половина XX – начало XXI в.). Кн. 2. Миграционные вызовы и стратегии обеспечения социально-политической безопасности дальневосточных территорий. Владивосток, 2014. 224 с.

3. Forced migrations in the Soviet Far East in the 1920s-1950s. Vladivostok, 2011. 512 p.

Принудительные миграции на советском Дальнем Востоке в 1920–1950-е гг. Владивосток, 2011. 512 с.

4. The world after the war: the Far Eastern society in 1945–1950s (History of the Russian Far East. Vol.3. B. 4.) Vladivostok, 2009. 295 p. (co-authored)

Мир после войны: Дальневосточное общество в 1945 – 1950-е гг. (История Дальнего Востока России. Т.3. Кн. 4). Владивосток, 2009. (соавтор)

5. Migration of population in Asiatic Russia: late XIX – early XXI centuries. Novosibirsk, 2011. 392 p. (co-authored)

Миграции населения Азиатской России: конец XIX – начало XXI вв. Новосибирск, 2011. 392 с. (соавтор)

6. Ethnic-migration processes in Primorye in the XX century. Vladivostok, 2002. 226 p. (co-authored)

Этномиграционные процессы в Приморье в XX веке. Владивосток, 2002. 226 с. (соавтор)

II. Collection of documents

Russian emigration to Manchuria: military and political activity (1920–1945) / compiler of the collection, introductory article – E. Chernolutskaia. Yuzhno-Sakhalinsk, 1994. 151 с.

Российская эмиграция в Маньчжурии: военно-политическая деятельность (1920–1945) / вступит. статья, сост., прил. Е.Н. Чернолуцкой. Южно-Сахалинск, 1994. 151 с.

II) Articles:

2017

1. English historiography on the participation of Chinese citizens in the agricultural sector of the South of the Russian Far East in 1990-2010 // Regional problems. 2017. Vol. 20. No. 3. P.50–57.

Англоязычная историография об участии граждан Китая в аграрной отрасли юга Дальнего Востока России в 1990–2010-е гг. // Региональные проблемы. Биробиджан, 2017. Т. 20, № 3. С. 50–57.

2016

2. Evolution of penitentiary forms of labor supply of the Soviet Far East in the late 1950s – the first half of the 1980s // Russia and APR. 2016. No. 1. P. 129–143.

Эволюция пенитенциарных форм трудоустройства советского Дальнего Востока в конце 1950-х – первой половине 1980-х гг. // Россия и АТР. 2016. №1. С. 129–143.

2015

3. Evolution of the prison system in the Far East of the USSR in the 1920–1930s // The political and social aspects of the history of Stalinism: New evidence and interpretations. М., 2015. P. 19–33.

Эволюция пенитенциарной системы на Дальнем Востоке СССР в 1920–1930-е гг. // Политические и социальные аспекты истории сталинизма: Новые факты и интерпретации. М., 2015. С. 19–33.

4. Perestroyka and development prospects of the Russian Far East in American historiography // In the mirror of Perestroika: towards understanding the Russian transformation. Vladivostok, 2015. P. 54 – 64.

Перестройка и перспективы развития российского Дальнего Востока в американской историографии // В зеркале Перестройки: к осмыслению российской трансформации: сб. науч. статей. Владивосток, 2015. С. 54 – 64.

5. And was whether "stagnation"? Rethinking the causes of Soviet perestroyka in the West in the 2000s. // Russia and APR. 2015. No. 4. P. 34–47.

А была ли «стагнация»? Переосмысление причин советской перестройки на Западе в 2000-е гг. // Россия и АТР. 2015. № 4. С. 34–47.

2014

6. "The point of no return": the demographic dynamics in the Far East of the USSR in the perestroika years (1985–1991) // Russia and Asia Pacific. 2014. No. 4. P. 23–37.

«Точка невозврата»: демографическая динамика на Дальнем Востоке СССР в годы перестройки (1985–1991 гг.) // Россия и АТР. 2014. № 4. С. 23–37.

7. The number of Chinese migrant workers in the Far East of the USSR in the second half of the 1940s – 1950s.: debatable historiography issue // Russia and China: history and prospects of cooperation. Blagoveshchensk, 2014. Issue 4. P. 120–123.

Численность китайских трудовых мигрантов на Дальнем Востоке СССР во второй половине 1940-х – 1950-е гг.: дискуссионный вопрос историографии // Россия и Китай: история и перспективы сотрудничества: материалы междунар. науч.-практ. конф. Благовещенск, 2014. Вып.4. С.120–123.

8. Evolution of forms of labor supply of the Far East of the USSR: coercion, mobilization, labor market // Soviet Far East in Stalin and post-Stalin era. Vladivostok, 2014. P. 36–45.

Эволюция форм трудоустройства Дальнего Востока СССР: принуждение, мобилизация, рынок труда // Советский Дальний Восток в сталинскую и постсталинскую эпохи: сб. науч. статей. Владивосток, 2014. С. 36–45.

2013

9. "...In the order of passport regime": mass campaigns of expulsion of "unreliable" citizens from the Far East of the USSR in the 1930s // Past years, 2013. No. 1 (27). P. 71–78.

«...В порядке паспортного режима»: массовые кампании выдворения «неблагонадежных» граждан с Дальнего Востока СССР в 1930-е гг. // Былые годы. Сочи, 2013. № 1 (27). С. 71–78.

10. State migration policy in the North-East of the Soviet Union: goals, mechanisms and results // Man in the history: the North-Eastern frontier of Russia in the context of political, economic, ethno-social and ethno-cultural processes of XVII – beginning of XXI centuries. Petropavlovsk-Kamch., 2013. P. 130–142.

Государственная миграционная политика на Северо-Востоке СССР: цели, механизмы, результаты // Человек в истории: Северо-Восточный фронт России в контексте политических, экономических, этносоциальных и этнокультурных процессов XVII – начала XXI вв.: сб. науч. статей XI ежегод. межрегион. науч.-практ. конф. – Петропавловск-Камч., 2013. С. 130–142.

11. Mobilization of special settlers for the construction of the railway Komsomolsk-on-Amur – Sovetskaya Gavan (1943–1946) // Bulletin of FAB RAS. 2013. No. 1. P. 88–93.

Мобилизация спецпоселенцев на строительство железной дороги Комсомольск-на-Амуре – Советская Гавань (1943–1946 гг.) // Вестн. ДВО РАН. Владивосток, 2013. № 1. С. 88–93.

2012

12. The Germans-trudarmeysy in the Far East // "...To the labour columns for the duration of the war": the witnesses and researchers on the Germans in the labor army: collection of scientific articles and memoirs. Moscow, 2012. P. 231–240. (in Russian and German).

Немцы-трудармейцы на Дальнем Востоке // «...В рабочие колонны на все время войны»: очевидцы и исследователи о немцах в трудовой армии: сб. науч. статей и воспоминаний. М., 2012. С. 231–240. (на русск. и немецк. яз.).

2011

13. "Kulaks of special purpose" in the Soviet Far East in the early 1930s // Humanities in Siberia. 2011. No. 1. P. 73-76.

«Кулаки особого назначения» на советском Дальнем Востоке в начале 1930-х гг. // Гуманитарные науки в Сибири. Новосибирск, 2011. № 1. С. 73–76.

14. The eviction of the families of "enemies of the people" from the territory of the Soviet Far East in the late 1930s as a form of mass deportations // Humanities and social sciences in Eastern Siberia and the Far East. 2011. No. 2. P. 45-49.

Выселение семей «врагов народа» с территории советского Дальнего Востока в конце 1930-х годов как форма массовых депортаций // Гуманитарные исследования в Восточной Сибири и на Дальнем Востоке. Владивосток, 2011. № 2. С. 45–49.

15. Colonization settlements at correctional labor camps in the Far East (1933–1940) // Bulletin of FAB RAS. 2011. No. 1. P. 54-63.

Колонизационные поселки при исправительно-трудовых лагерях на Дальнем Востоке (1933–1940 гг.) // Вестн. ДВО РАН. 2011. № 1. С. 54–63.

16. Failed integration: the forced migrants from the Western republics of the USSR in the Far East in the late 1940s – 1950s // Problems of interethnic interaction in the Far East of Russia: history and modernity. Khabarovsk, 2011. P. 116 – 123.

Неудавшаяся интеграция: принудительные мигранты из западных республик СССР на Дальнем Востоке в конце 1940-х – 1950-е гг. // Проблемы межэтнического взаимодействия на Дальнем Востоке России: история и современность: сб. науч. трудов по итогам регион. науч.-практ. конф. Хабаровск, 2011. С. 116–123.

17. Peculiarity of deportation of Soviet Germans in the Far East in the 1940–1950s // The Initial period of the Great Patriotic war and the deportation of Russian Germans: views and assessments after 70 years. M., 2011. P. 755–768.

Особенности депортации советских немцев на Дальнем Востоке в 1940–1950-е гг. // Начальный период Великой Отечественной войны и депортация российских немцев: взгляды и оценки через 70 лет: материалы междунар. науч.-практ. конф. М., 2011. С. 755–768.

18. Special settlers "vlasovtsy" in the Soviet Far East (1945–1955) // Bulletin of NESCFEB RAS. 2011. No. 2. P. 106–113.

Спецпоселенцы «власовцы» на советском Дальнем Востоке (1945–1955 гг.) // Вестн. СВНЦ ДВО РАН. 2011. № 2. С. 106–113.

2010

19. The mass release of prisoners in the Far East in the 1950s // The Kolyma humanitarian almanac. Vol.5. Magadan, 2010. P. 130–143.

Массовое освобождение узников пенитенциарной системы на Дальнем Востоке в 1950-е гг. // Колымский гуманитарный альманах. Вып.5. Магадан: Кордис, 2010. С. 130 – 143.

2009

20. Migration of the German population in the Far East of the USSR in the 1930s.: versions, facts, misconceptions // Ethnic Germans of Russia: the historical phenomenon of "people on the road". М., 2009. P. 337 – 348.

Миграции немецкого населения на Дальнем Востоке СССР в 1930-е гг.: версии, факты, заблуждения // Этнические немцы России: исторический феномен «народа в пути»: материалы XII науч. конф. М., 2009. С. 337–348.

2008

21. Displacement of Chinese from the Far East and deportation 1938 // Problems of the Far East. 2008. No. 4. P. 133–145.

Вытеснение китайцев с Дальнего Востока и депортация 1938 г. // Проблемы Дальнего Востока. М., 2008, № 4. С. 133 – 145.

22. The finish of the "Millionka": the elimination of the Chinatown in Vladivostok (1936) // Russia and APR. 2008. № 4. P. 24–31

Конец «Миллионки»: ликвидация китайского квартала во Владивостоке (1936 г.) // Россия и АТР. 2008, №4. С. 24 – 31.

23. "Special contingent" on Kolyma (1949–1954) // Pacific Russia in the history of Russian and East Asian civilizations. Vol. 1. Vladivostok, 2008. P. 411 – 420.

«Особый контингент» на Колыме (1949-1954 гг.) // Тихоокеанская Россия в истории российской и восточноазиатских цивилизаций (Пятые Крушановские чтения. 2006 г.). Т.1. Владивосток, 2008. С. 411 – 420.

2007

24. Forced resettlement of Germans to the Soviet Far East in the 1940s-early 50s // Russian state, society and ethnic Germans: the main stages and nature of relations (XVIII – XXI centuries). М., 2007. P. 368–372.

Принудительные переселения немцев на советский Дальний Восток в 1940-х – начале 50-х гг. // Российское государство, общество и этнические немцы: основные этапы и характер взаимоотношений (XVIII – XXI вв.): материалы II межд. науч. конф. М., 2007. С. 368–372.

25. "Ukazniks" in the Far East (the forced eviction of peasants from collective farms in the years 1948-1950) // Bulletin of FAB RAS. 2007. № 3. P. 102–109.

«Указники» на Дальнем Востоке (Принудительное выселение крестьян из колхозов в 1948–1950 гг.) // Вестник ДВО РАН. Владивосток, 2007, №3. С. 102 – 109.

26. Transit townlet as a phenomenon of mass migrations on the Pacific coast of Russia (mid-1940s – 1950s) // Kolyma humanitarian almanac. Vol.2. Magadan, 2007. P. 127–139.

Транзитный городок как феномен массовых миграций на Тихоокеанском побережье России (середина 1940-х – 1950-е гг.) // Колымский гуманитарный альманах. Вып.2. Магадан: Кордис, 2007. С.127 – 139.

2005

27. NKVD order № 00447 "On the operation of repression... of anti-Soviet elements". The Far East, 1937-1938 // Russia and APR. 2005, № 3. P. 55–65.

Приказ НКВД № 00447 «Об операции по репрессированию... антисоветских элементов». Дальний Восток, 1937–1938 // Россия и АТР. 2005. №3. С. 55–65.

2004

28. Germans in the Soviet Far East: statistical and demographic aspect // Ethnos and culture in conditions of social transformations. Vladivostok, 2004. P. 156–176.

Немцы на советском Дальнем Востоке: статистико-демографический аспект // Этнос и культура в условиях общественных трансформаций: сб. науч. статей. Владивосток, 2004. С.156 – 176.

29. The labor and consumer arrangement of the Koreans on Sakhalin in the late 1940s – early 1950s // The Bulletin of the Center for Korean studies, Far Eastern state University. 2004. No. 1. (Special issue). P. 117–125.

Трудовое и бытовое устройство корейцев на Сахалине в конце 1940-х – начале 1950-х годов // Вестник центра корееведческих исследований ДВГУ. 2004. №1. (Спецвыпуск. Материалы II Межд. корееведческой конф.). С.117 – 125.

2000

30. Stalin's Camps: Vladivostok and Russian Far East in the 1930s // The Soviet and Post-Soviet Review. Vol.27, Nos. 2-3 (2000). Chares Schlacks, Jr., Publisher. Idyllwild, California (USA). P. 279 – 291.

31. Representatives of the peoples of the former Russian Empire in Primorye in the new political conditions (February 1917 – October 1922) // Adaptation of ethnic migrants in Primorye in the XX century Vladivostok, 2000. P. 102–127.

Представители народов бывшей Российской империи в Приморье в новых политических условиях (февраль 1917 г. – октябрь 1922 г.) // Адаптация этнических мигрантов в Приморье в XX в. Владивосток, 2000. С. 102–127.

1999

32. Passportization of the Far Eastern population (1933–1934) // Revue des Etudes Slaves. Paris, LXXI/1. 1999. P.17 – 33.

Паспортизация дальневосточного населения (1933-1934) // Revue des Etudes Slaves. Paris, LXXI/1. 1999. P.17 – 33.

33. Religious Communities in Harbin and Ethnic Identity of Russian Emigres // "Harbin and Manchuria: Place, Space and Identity". Edit. by Th. Lahusen. / The South Atlantic Quarterly. Winter 2000. Volume 99. N. 1. P.79–96.

34. "Cleansing" Primorye from "unreliable" population in 1939 as an element of Stalin's repressive policy // Issues of social and demographic history of the Far East in the XX century. Vladivostok, 1999. С. 95–112.

«Очистка» Приморья от «неблагонадежного» населения в 1939 г. как элемент сталинской репрессивной политики // Вопросы социально-демографической истории Дальнего Востока в XX веке: сб. науч. статей. Владивосток, 1999. С.95 – 112

1998

35. The prison system in the Far East in 20-ies. // Proceedings of RSHA FE. Vol.3. Vladivostok, 1998. P. 95 – 107.

Пенитенциарная система на Дальнем Востоке в 20-е гг. // Известия РГИА ДВ. Т. 3. Владивосток, 1998. С. 95 – 107.

1997

36. Court repression in the Far East during the grain procurement campaign of 1929-1930 // Political repression in the Far East (20s – 50s). Vladivostok, 1997. P. 129–137.

Судебные репрессии на Дальнем Востоке в период хлебозаготовительной кампании 1929-1930 гг. // Политические репрессии на Дальнем Востоке (20-50-е гг.): материалы науч-практ. конф. Владивосток, 1997. С.129 – 137.

1996

37. Russian re-emigration from China // Russia and APR. 1996. No. 2. P. 74–81.

Российская реэмиграция из Китая // Россия и АТР. 1996. № 2. С.74 – 81.